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20 Yanvar faciəsi “Salnamə”də

Həmin gecənın hadisələrini canlı olaraq lentə köçürən 
kinooperatorların rolu danılmazdır. 1990-cı il 20 Yanvar 
gecəsi hadisələrini kinоlеntə köçürməklə tarixin vizual 
yaddaşına həkk еdən “Salnamə” sənədli filmlər studiyası 
(indiki “Salnamə” kinostudiyası), sözün həqiqi mənasında, 
qəhrəmanlıq göstərib.

Onlar haqqında “Salnamə” studiyasının direktoru Tofiq 
Məmmədov danışır:

–1988-1990-cı illərdə çəkilmiş kadrlarda yumruq 
kimi birləşmiş bir millət görünür. О dövrdə dünya 
mediasında azərbaycanlılar öz varlığını sübut еdən xalq 
kimi qiymətləndirilib. Məlumdur ki, 20 Yanvara qədər 
rеspublikamızın sərhəd bölgələrində, о cümlədən, 
еrmənilər yaşayan yеrlərdə gərginlik var idi. Gəncəətrafı 
kəndlərdə -- Kamо, Tоdan, Çaykənddə еrmənilər sıx 
yaşayırdılar. Həmin ərəfədə “Salnamə” sənədli filmlər 
studiyasının operator və rejissorları xalqın еtiraz dalğasını 
lеntə alıblar. Həmin insanların arasında оlublar. 

1989-cu ilin dеkabrın sоnunda C.Cabbarlı adına 
“Azərbaycanfilm” kinоstudiyasının dirеktоru Ramiz 
Fətəliyеvin yanında məsləhətləşdikdən sоnra “Salnamə” 
studiyasında qərargah yaratdıq. Qərargahın rəhbəri 
“Salnamə”nin о vaxtkı dirеktоru Xamis Muradоv оldu. 
Qərargaha оpеratоrlar və rеjissоrlar yığıldı. Həmin vaxt 
mən də “Salnamə”də rеjissоr işləyirdim. Qərargahın işçiləri 
rayоnlara еzam edildilər. Bu yоlla rayоnlarda 20 Yanvar 
hadisələri ərəfəsində baş vеrənləri lеntə aldıq. O vaxt 
çəkiliş üçün xeyli kinоlеnt əldə еtmişdik.

 Həmin dövrdə “Salnamə” studiyasında qaynar bir 
həyat var idi. Studiyada növbətçi sistеmi işləyirdi. Bizim 
оpеratоrlar gеcə Tbilisi prоspеktində оlanları lеntə aldılar. 
Doğrudur, gеcə çəkilişləri çоx çətin idi. Ancaq bəzi 
çəkdiklərimizdə güllələr yağan kadrlar aydın sеçilir. Səhərə 
qədər bizim оpеratоrlar indiki Prеzidеnt Aparatı binasının 
qarşısında, “Sahil” bağında və şəhərin digər nöqtələrində 
öz işlərini görürdülər. Yəni 20 Yanvar hadisələrini 
“Salnamə” studiyasında yaranan qərargah əvvəlcədən 
çəkməyə hazır idi. Çəkilən kadrların əksəriyyəti sоnradan 
Xamis Muradоvla birgə işlədiyimiz “Azadlığa gеdən yоllar” 
sənədli filmində istifadə оlundu. Həmin filmdə Gəncəətrafı 
kəndlərdə tökülən qanlar və Naxçıvandakı hadisələr də öz 
əksini tapıb”.

Tofiq müəllim deyir ki, biz sovet qоşunlarının gеcə 
şəhərə girməsindən tutmuş, törətdikləri hadisələrə qədər 

çəkdik. Güllələrin yağması, şəhərdə törədilmiş qırğınlar, 
şəhid оlmuş və tankların əzdiyi insanları lеntin yaddaşına 
köçürə bilmişik.

О dövrdə bu hadisələri yalnız “Salnamə” çəkirdi. 
Hərbçilər də bunu gözəl bilirdilər. Sözsüz ki, sovet 
zabitləri “Salnamə” studiyasını ələk-vələk etməmiş Bakını 
tərk etməyəcəkdilər. Sovet gеnеralları studiyada həmin 
matеrialları axtarıblar. Rejissor T.Məmmədovun dediyinə 
görə, studiyanın rəhbəri Xamis Muradоv bütün matеrialları 
studiyadan kənar yerdə gizlətmişdi. Çünki bizim DTK-dan 
studiyaya xəbər vеrmişdilər. О vaxt bizə DTK əməkdaşları 
və milislər səssiz-səmirsiz çоx kömək еtdilər. 

Sumqayıt yоlunda tank maşının üstündən kеçmişdi. 
Biz оrada durub gözləmirdik ki, tank gəlib maşının 
üstündən kеçən kimi hadisəni çəkək. Belə məqamlarda 
bizə xəbər еdirdilər. Çünki bilirdilər ki, biz bu hadisələri 
çəkirik. 15 dəqiqədən sоnra оpеratоr Rafiq Quliyеvlə 
biz оrada оlduq. Ölənlərdən birini götürmüşdülər, amma 
ikisi hələ maşında idi. Nеcə dеyərlər, insanların qanı 
axa-axa biz bu hadisəni çəkdik. Bir də biz çəkən kimi 
hadisə yеrindən uzaqlaşırdıq. О vaxtkı MK (Mərkəzi 
Komitə) binasının qarşısında mərhum оpеratоrumuz 
Köçəri Məmmədovun üstünə tank sürmüşdülər. Bu hadisə 
kadrlarda da var. 

“İnturist” mеhmanxanasının üstündən оpеratоr Sərdar 
Vəliyеv dənizdə gəmiləri çəkirdi. О, gəmiyə düşən mərmini 
lеntə ala bilmişdi. Bеlə kadrları çəkmək çоx çətindir. Bir 
sözlə, 20 Yanvar günlərini “Salnamə” studiyası lazımi 
səviyyədə ətraflı şəkildə lеntə ala bildi.

Bildiyimiz kimi, yanvarın 22-də şəhidlərin dəfn 
mərasimi oldu. Çəkilən kadrlardan gördüyümüz kimi, 
şəhərdə adam çоx olub. Bu möhtəşəm dəfn mərasimini 
“Salnamə”nin Köçəri Məmmədov, Sərdar Vəliyev, Rafiq 
Quliyev, Rafiq Salamzadə, Nеmət Rzayеv, Kənan 
Məmmədоv, Zaur Məhərrəmоv, Nizami Abbas və digər 
operatorları lentə köçürüblər.

İndi həmin kadrlara baxdıqda bu operatorların SSRİ 
DTK-sının və ordusunun təzyiqi altında o vaxt böyük iş 
gördüklərini danmaq olmaz. “Salnamə”nin operatorlarının 
20 Yanvar hadisələrini kinolentə almaları bugünkü 
studiyalara bir örnəkdir. 

M.MÜKƏRRƏMOĞLU,  
“Xalq qəzeti” 

Qanlı Yanvar yaddaşımızın əbədi 
ağrısıdır. Xalqımızın azadlığı və istiq-
lalı yolunda canlarını qurban vermiş 
şəhidlərimizin xatirəsini həmişə əziz 
tuturuq. Çoxumuz bu hadisələrin 
canlı sahidi olmuş, o gecənin ağrısını 
yaşamışıq. Həmin gecə Azərbaycan 
xalqı, həqiqətən, böyük qəhrəmanlıq 
göstərərək imperiyanın qaniçən ordu-
sunun qarşısına əliyalın çıxdı. Doğru-
dur, biz şəhidlər verdik, ancaq impe-
riya xalqımızın azadlıq ruhunu öldürə 
bilmədi. Əksinə, biz qələbə çaldıq, 
müstəqil Azərbaycanı yaratdıq.

Moskva görüşünü ermənilər 
Ermənistanın rüsvayçı 
məğlubiyyətinin davamı hesab edirlər

44 günlük müharibədə Ermənistanın 
darmadağın edilməsi, təbii ki, masada 
Azərbaycanı güclü etməli idi və etdi də... 
Birmənalı olaraq, ortaq bəyanatda əksini 
tapan əməkdaşlıq məsələləri rəsmi Bakının 
şərtləri çərçivəsində qəbul olunub. Dövlət 
başçımızın görüşdə səsləndirdiyi fikirlər də 
göstərdi ki, Azərbaycan uzunmüddətli sül-
hün, əməkdaşlığın, iqtisadi inkişafa aparan 
layihələrin tərəfdarıdır. Lakin Azərbaycanın 
milli maraqlarına azacıq toxunulsa “dəmir 
yumruq”un işə düşməsi labüddür, qaçılmaz-
dır. 

Təsadüfi deyildir ki, bu gün 
Ermənistanda Moskva görüşü barədə 
baxışlar birmənalı olaraq əks-istiqamətdədir. 
Həm Ermənistan hakimiyyətinin daxili 
auditoriyaya ünvanlanmış uydurma taktiki 
gedişlərinin “ayaq tutub yeriməməsi”, həm 
də müxalifət liderlərinin, ekspertlərin kəskin 
baxışı bunu deməyə əsas verir. Ermənistan 
cəmiyyətində Azərbaycan xofu, sözün həqiqi 
mənasında özünün ən yüksək həddində 
cərəyan edir. Bu yaxşı haldır və ya pis, 
məqsədimiz bu deyil. Lakin reallıqdır.

Ermənistanda, ilk növbədə, Qara-
bağ müharibəsi nəticəsində və sonra 
Azərbaycan tərəfinə düşmüş hərbi əsir və 
girovların qaytarılması haqqında razılıq 
əldə ediləcəyini gözləyirdilər. Əlbəttə, az 
deyil. Söhbət 62 nəfərdən gedir. Hərçənd 
ermənilər bu sayın 200 olduğunu bildirirlər. 
Azərbaycan onları terrorçu elan edib və 
antiterror əməliyyatı apararaq, əsir götürüb. 
Bu baxımdan, Ermənistanın birinci ombuds-
manı, "Hüquqi zorakılıq əleyhinə" qeyri-
hökumət təşkilatının rəhbəri Larisa Alaverd-
yan deyib ki, Ermənistan üçün bu görüş 
uğursuz olub. Lakin o, həm də əlavə edib ki, 
yeganə müsbət məqam məhz danışıqların 
aparılması faktıdır. Danışıqlar aparılan halda 
müharibə də olmaz.

 Qloballaşma və Regional Əməkdaşlıq 
üzrə Analitik Mərkəzin rəhbəri Ste-

pan Qriqoryan da bu barədə BBC-yə 
müsahibəsində deyib ki, Ermənistanı ha-
zırda daha çox narahat edən məsələ – əsir 
və girov götürülmüş insanların taleyi həll 
olunmadı. Digər məsələlərin bizim üçün nə 
dərəcədə aktual olduğunu demək çətindir. 

S. Qriqoryan, o cümlədən, yolların və 
kommunikasiyaların açılması məsələlərinin 
həmişə müzakirəyə açıq və Ermənistan 
üçün də faydalı ola biləcəyini vurğulayıb. 
Əlbəttə, mötədil, nisbətən təhlil qabiliyyəti 
ola bilən istənilən erməni dərk edir ki, 
Azərbaycana qarşı ərazi iddiaları, həm də 
indiki dövrdə olduqca mənasızdır və heç 
nə vəd eləmir. Əksinə, Cənubi Qafqazda 
müəyyən ortaq iqtisadi layihələrdə iştirak 
Ermənistanı düşdüyü çıxılmaz durumdan 
xilas edə bilər. Erməni politoloq vəziyyətin 
Rusiya tərəfindən idarə olunduğunu və Rusi-
yanın isə Azərbaycan meyilli olmasını əlavə 
edib. Təəssüf ki, erməni politoloq əks olaraq 
sual qoymur ki, ümumiyyətlə Rusiya niyə 
həmişə Ermənistan meyilli olmalıdır? Hansı 
xüsusi özəlliyinə görə? Bax, bu, cavabı 
olmayan sualdır. Hələ heç bir erməni buna 
məntiqli cavab verə bilmir. 

Şübhəsiz ki, beynəlxalq ekspertlər açıq 
etiraf edirlər ki, Ermənistan–Azərbaycan 
qarşıdurması Moskvanı da çətin seçim 
qarşısında qoyur, çünki dondurulmuş 
münaqişələri olan digər keçmiş sovet 
respublikaları – Gürcüstan, Ukrayna və Mol-
dovadan fərqli olaraq, Azərbaycan Rusiya 
üçün düşmən dövlətə çevrilməmişdir. Bu 
barədə,  
“Carnegie” fondunun son təhlilində də 
vurğulanıb. Elə təkcə bu təhlil onu sübut edir 
ki, Azərbaycanın xarici siyasət strategiyası 
dəqiq və düşünülmüş addımlarla aparılır. 

 Ermənistanın Respublikaçı Partiyasının 
parlament təmsilçilərindən olan, əsasən 
siyasi şərhçi kimi tanınan Karen Bekar-
yan, ümumiyyətlə, hesab edir ki, Qarabağ 
müharibəsində böyük itki veriləndən və 10 

noyabr təslimçi bəyanatı imzalandıqdan 
sonra Paşinyanın Ermənistanın maraqlarını 
haradasa təmsil etməyə nə mənəvi, nə də 
siyasi haqqı var. 

"Moskva görüşü Prezident  İlham 
Əliyevə Qarabağ (44 günlük) müharibəsinin 
nəticələrini legitimləşdirmək üçün lazımdır 
və Paşinyanın bu danışıqlarda iştirak etməsi 
rüsvayçılıqdır”. Ermənistan Milli Məclisinin 
müxalif "Zəkalı Ermənistan" fraksiyasının 
rəhbəri Edmon Marukyan da Paşinyanın 
Moskva görüşündə əsir və girovlar məsələsi 
ilə bağlı heç bir nəticə əldə edilmədiyinə 
görə tənqid edib.

O deyib ki, yenə də müzakirələr (Mosk-
vada) “sırf düşmənin (Azərbaycanın–A.T.) 
gündəliyinə əsasən keçib və yalnız düşmən 
tərəfindən qaldırılan sualları nəzərdə 
tutan sənədlər imzalanıb”. Bu, bir daha 
onu göstərir ki, Azərbaycan Moskva 
görüşünə diktə edən tərəf qismində qatılıb 
və müzakirələr Prezident İlham Əliyevin 
tələbləri ab-havasında keçib. 

 Özünü erməni müxalifətinin lideri 
hesab edən Vazgen Manukyan isə Mosk-
va görüşü barədə daha sərt danışaraq 
bildirib ki, bu, Ermənistanın növbəti biabır-
çı məğlubiyyətidir. Təbii ki, Levon Ter-
Petrosyanın dövründə müdafiə naziri olan, 
Koçaryan - Sarkisyan cütlüyü dövründə isə 
dəfələrlə Ermənistan parlamentinə seçilən 
Manukyanın – Qarabağ münaqişəsinin əsas 
səbəbkarlarından birinin – hazırda iqtidara 
gəlmək arzusunda olan şəxsin bu görüşü 
belə adlandırması təbiidir. Lakin Mosk-
va görüşünün nəticələri barədə dedikləri 
doğrudur. O da düşünür ki, Nikol Paşinyan 
Moskvada erməni tərəfin mövqeyini müdafiə 
edə bilməyib, Azərbaycan tərəfi isə bir daha 
öz istədiyinə nail olub. 

Hətta Manukyan bir qədər də irəli 
gedərək bildirib ki, Azərbaycan daha öncə 
qəbul edilmiş 10 noyabr birgə bəyanatında 
göstərilənlərdən də artıq nəticə əldə edib. 

Əlbəttə, bu məsələdə də Manukyan 
doğru deyir. Çünki Prezident İlham Əliyevin 
Moskva görüşündə prinsipiallıq göstərməsi, 
qalib ölkənin rəhbərinə xas olan dav-
ranış və arqumentləri Nikol Paşinyanın 
İrəvandan gətirdiyi “torpaq iddia və ehti-
malları” əsasında hazırladığı kağız parça-
larının əhəmiyyətini heçə endirdi. Hətta, 
Rusiya mediası Ermənistan baş nazirinin 
gərgin psixoloji durumunu, qeyri-adekvat 
davranışlarını əks etdirən müzakirələr 
apardılar. Paşinyanın dövlət başçılarının 
mətbuat üçün bəyanatları zamanı çıxı-
şında qaldırdığı məsələlərin, xüsusilə də 
status məsələsinin, ümumiyyətlə, müzakirə 
mövzusu olmadığını bildirdilər. Azərbaycan 
isə bu görüşdə başlıca məqsədinin kom-
munikativ və iqtisadi əhəmiyyət daşıyan 
məsələlər olduğunu göstərdi. Prezi-
dent İlham Əliyevin də qeyd etdiyi kimi, 
beynəlxalq kommunikasiyaların bərpası 
regionun inkişafında dinamizm yaradacaq, 
həm də etibarlı təhlükəsizliyə yol açacaq. 
Əlbəttə, erməni cəmiyyətinin əhəmiyyətli 
hissəsi bu imkanların yaradılmasında 
maraqlı olsa da, siyasi qurum rəhbərlərinin, 
ekspertlərin çoxu Moskva görüşünü növbəti 
məğlubiyyət seriyası kimi qəbul edirlər. 

Anar TURAN,  
“Xalq qəzeti”

Prezident İlham Əliyevin Moskvaya səfəri və yanvarın 11-də imzala-
nan üçtərəfli bəyanat Azərbaycanın növbəti diplomatik qələbəsi kimi 
tariximizə düşdü. Ölkəmiz hərb meydanında qazandığı Zəfəri dip-

lomatik masada, danışıqlar prosesində davam etdirdiyini sübuta yetirdi. 
Vaxtilə ABŞ-ın prezidenti olmuş Ronald Reyqanın məşhur güc yolu ilə sülh 
diplomatiyası hələ də beynəlxalq münasibətlərdə vacib tezislərdən biri 
kimi qəbul olunur. Dövlətin gücü, qüdrəti özünü hərbi resursların sürətlə 
genişlənməsində, müharibədə qazandığı qələbə ilə göstəribsə, bu, mütləq 
diplomatik masa ətrafında da onun “əl”ini qüvvətləndirir. Yəni, güclü ol-
san, sülh də təmin olunar, səninlə razılaşarlar, bu artıq aksiomdur. Moskva 
görüşü də bu qəbildən sayılmalıdır. 

Azərbaycan 183 ölkə ilə  
xarici ticarət əlaqələri saxlamışdır

Ticarət dövriyyəsinin 12 milyard 177,8 
milyon dollarını və ya 55,7 faizini ölkədən 
ixrac olunmuş məhsulların, 9 milyard 685,5 
milyon dollarını (44,3 faizini) isə idxal 
məhsullarının dəyəri təşkil etmiş, nəticədə 
2 milyard 492,3 milyon dollar məbləğində 
müsbət saldo yaranmışdır. 2019-cu ilin yan-
var-noyabr ayları ilə müqayisədə xarici ticarət 
dövriyyəsi faktiki qiymətlərlə 27,2 faiz, real 
ifadədə 21,7 faiz, o cümlədən idxal 36,2 faiz, 
ixrac isə 11,5 faiz azalmışdır.

2020-ci ilin yanvar-noyabr aylarında qeyri 
neft-qaz məhsullarının ixracı əvvəlki ilin eyni 
dövrü ilə müqayisədə faktiki qiymətlərlə 8 
faiz, real ifadədə isə 17,9 faiz azalaraq 1 
milyard 638,2 milyon dollar təşkil etmişdir.

Dövlət Gömrük Komitəsinin 
məlumatlarına əsasən, ixracın 31,4 faizini 
İtaliyaya, 19,2 faizini Türkiyəyə, 4,9 faizini 
Rusiyaya, 3,6 faizini Yunanıstana, 3,4 faizini 
Xorvatiyaya, hər biri 3,3 faiz olmaqla Gürcüs-
tan və Çinə, 3,2 faizini Hindistana, 3,1 faizini 
İsrailə, hər biri 2,5 faiz olmaqla İspaniya və 
Ukraynaya, 2,2 faizini Tunisə, hər biri 1,8 faiz 

olmaqla Portuqaliya və Almaniyaya, 1,7 faizi-
ni Çexiyaya, 1,5 faizini İsveçrəyə, 10,6 faizini 
isə digər ölkələrə göndərilmiş məhsulların 
dəyəri təşkil etmişdir.

Qeyri neft-qaz məhsulları üzrə ixracın 
dəyərində Rusiyaya (38,3 faiz), Türkiyəyə 
(19,6 faiz), İsveçrəyə (12,3 faiz), Gürcüs-
tana (7,1 faiz), Çinə (2,5 faiz), Ukraynaya 
(2,4 faiz), İtaliyaya (2,1 faiz), İrana (1,6 faiz), 
Qazaxıstana (1,4 faiz), ABŞ-a (1,3 faiz),   
Almaniyaya (1,1 faiz), Belarusa (1,0 faiz), 
Türkmənistana (1,0 faiz) göndərilmiş malların 
payı üstünlük təşkil etmişdir.

Ölkəyə idxal olunmuş məhsulların ümumi 
dəyərinin 18,3 faizi Rusiya, 14,5 faizi Türkiyə, 
13,2 faizi Çin, 6,1 faizi ABŞ, 5,3 faizi Alma-
niya, 4,4 faizi Fransa, 3,9 faizi Ukrayna,  3,8 
faizi İtaliya, 2,8 faizi Birləşmiş Krallıq, 2,7 
faizi İran, 1,8 faizi Yaponiya, 1,6 faizi Koreya, 
21,6 faizi isə digər ölkələr ilə aparılmış idxal 
əməliyyatlarının payına düşmüşdür.

2020-ci ilin yanvar-noyabr aylarında 
əvvəlki ilin eyni dövrü ilə müqayisədə mühüm 
məhsul növlərindən təzə tərəvəz ixracı 3,0 

faiz, kartof – 31,7 faiz, meyvə və tərəvəz 
şirələri – 22,5 faiz, bitki yağları – 1,6 dəfə, 
marqarin, qida üçün yararlı digər qarışıqlar 
– 27,9 faiz, pambıq lifi – 8,4 faiz, polietilen 
– 23,2 faiz, qara metallardan borular – 1,8 
dəfə artmış, təzə meyvə ixracı isə 11,9 faiz, 
şəkər – 19,6 faiz, tütün – 26,3 faiz, çay – 9,3 
faiz, meyvə və tərəvəz konservləri – 1,5 faiz 
azalmışdır.

2019-cu ilin yanvar-noyabr ayları ilə 
müqayisədə 2020-ci ilin yanvar-noyabr ayla-
rında bitki yağları idxalı 4,1 faiz, təzə meyvə 
– 11,4 faiz, kərə yağı, digər süd yağları və 
pastaları – 19,5 faiz, mal əti – 12,8 faiz, təzə 
tərəvəz – 37,9 faiz, minik avtomobilləri – 22,8 
faiz, dərman vasitələri – 43,8 faiz, hesabla-
ma maşınları, blok və qurğuları – 17,1 faiz,  
mineral gübrələr – 2,7 faiz, qara metallardan 
çubuqlar – 46,3 faiz artmış, buğda idxalı isə 
17,6 faiz, xam şəkər və şəkər – 13,1 faiz, çay 
– 2,2 faiz,  kartof – 8,4 faiz azalmışdır.

Samirə ƏLIYEVA,  
“Xalq qəzeti”

2020-ci ilin yanvar-noyabr aylarında Azərbaycan Respub-
likasının hüquqi və fiziki şəxsləri dünyanın 183 ölkəsindəki 
tərəfdaşları ilə ticarət əməliyyatları həyata keçirmiş, 108 
ölkəyə məhsul ixrac olunmuş, 175 ölkədən idxal olunmuş-
dur.

Dövlət Statistika Komitəsindən verilən məlumatda bil-
dirilir ki, gömrük orqanlarında qeydiyyatı aparılmış, lakin 
gömrük rəsmiləşdirilməsi tam başa çatdırılmamış ixrac 
olunan xam neft və təbii qazın statistik qiymətləndirilmiş 
dəyəri nəzərə alınmaqla 2020-ci ilin yanvar-noyabr aylarında 
ölkənin xarici ticarət dövriyyəsi 21 milyard 863,3 milyon ABŞ 
dolları təşkil etmişdir. 
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